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Minuta şedinţei Consiliului Consultativ din 9 Februarie 2012 
9 Februarie 2012, 10.00 – 11.00 
 
Introducere 
 
Preşedintele ANCOM, Cătălin Marinescu, urează bun venit participanţilor şi prezintă 
Agenda întâlnirii. 
 
1. Adoptarea Agendei 
 
Preşedintele ANCOM enumeră documentele supuse dezbaterii şi cere observaţii asupra 
agendei care conţine minuta şedinţelor Consiliului Consultativ al ANCOM din 22/28 
decembrie 2011, Proiectul de decizie pentru aprobarea regulamentului privind 
realizarea evidenţei contabile separate, în cadrul contabilităţii interne de gestiune, 
de către societatea comercială „ROMTELECOM” – S.A. şi Prezentarea proiectului de 
ghid privind desfăşurarea activităţii operatorilor mobili virtuali pe piaţa 
comunicaţiilor electronice din România. În lipsa oricăror remarci, agenda este adoptată în 
forma propusă de ANCOM. 

2. Minuta întâlnirii anterioare 
 
Preşedintele ANCOM cere observaţii cu privire la documentul nr.2, Minuta întâlnirilor din 
22/28 decembrie 2011, inclusă pe agendă spre aprobare. În lipsa oricăror remarci, preşedintele 
aprobă minuta ultimelor şedinţe.  
 
3. Proiect de decizie pentru aprobarea regulamentului privind realizarea evidenţei 
contabile separate, în cadrul contabilităţii interne de gestiune, de către societatea 
comercială „ROMTELECOM” – S.A. 

Preşedintele ANCOM dă cuvântul doamnei Roxana CÎRJAN, Şef Serviciu, Serviciul Audit şi 
Contabilitatea Costurilor, Direcţia Reglementare Economică, Direcţia Executivă Reglementare, 
ANCOM, pentru a prezenta Sinteza Observaţiilor. 
 
Reprezentantul ANCOM menţionează că proiectul de decizie a fost supus consultării publice 
pentru o perioadă de 30 de zile, timp în care au fost primite observaţii doar din partea 
Romtelecom. Observaţiile făcute de Romtelecom, precum şi răspunsurile Autorităţii la acestea, 
sunt disponibile pe pagina de internet a ANCOM dedicată Consiliului Consultativ. Principalele 
observaţii pe care Romtelecom le-a adus în discuţie cu privire la acest regulament au fost 
considerate întemeiate şi relevante. Operatorului fost monopolist i-au fost impuse obligaţii 
privind evidenţa contabilă separată încă din 2004, obligaţii care au fost îndeplinite 
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corespunzător de companie până în prezent. Au fost formulate şi observaţii de detaliu 
referitoare la anumite prevederi din regulament, observaţii ce au fost acceptate de către 
Autoritate. Totodată, Romtelecom a formulat solicitarea de eliminare completă a obligaţiei de 
separaţie contabilă separată, observaţie ce nu a putut fi acceptată. Această obligaţiie se 
analizează în contextul fiecărei analize de piaţă, ce se realizează pentru o anumită perioadă de 
timp. În urma analizelor de piaţă, Autoritatea impune, menţine sau retrage anumite obligaţii. 
Prin urmare, regulamentul, care reprezintă în fapt modalitatea tehnică de implementare a 
obligaţiei de evidenţă contabilă separată impuse, îşi menţine în continuare obiectul, principala 
observaţie ce a fost inclusă fiind trecerea de la utilizarea costurilor curente la costurile istorice. 
Din acest motiv, situaţiile financiare comparative vor fi retratate. De altfel, în cadrul observaţiilor 
transmise, Romtelecom a solicitat precizări referitoare la retratare, situaţiile anului 2011 vor 
conţine şi comparative retratate pentru 2010. Reprezentantul ANCOM îi invită pe cei prezenţi să 
formuleze alte întrebări sau observaţii.  
 
Reprezentantul Romtelecom apreciază faptul că Autoritatea a luat în considerare o mare 
parte din observaţiile transmise de operator, dar arată că nu a dat curs celei mai importante 
observaţii, şi anume cea prin care se solicită retragerea obligaţiei de evidenţă contabilă separată 
a cărei utilitate este, în opinia operatorului, foarte scăzută. Reprezentantul Romtelecom mai 
face o observaţie cu privire la obligaţia de a publica situaţia costurilor serviciilor de retail, care 
nu s-ar justifica în condiţiile în care toate obligaţiile Romtelecom pe piaţa de retail au fost 
retrase, şi propune ca aceste situaţii să fie transmise doar Autorităţii. Reprezentantul ANCOM 
menţionează că în prezent pieţele de retail sunt dereglementate, dar adaugă că Autoritatea va 
analiza propunerea făcută de Romtelecom.  
 
Reprezentantul ANISP intervine şi întreabă dacă ANCOM are o evaluare din care să rezulte 
dacă respectarea Regulamentului de către Romtelecom are vreun efect asupra pieţei sau al 
utilizatorilor. Preşedintele ANCOM menţionează că întocmirea situaţiilor financiare separate 
de către Romtelecom are ca scop furnizarea de informaţii privind costurile şi tarifele 
Romtelecom pe pieţele de gros, nivelul tarifelor de decontare internă, precum şi semnalarea 
eventualei apariţii a unor probleme concurenţiale legate de subvenţionarea încrucişată sau de 
practicarea unor tarife de ruinare. ANCOM nu deţine în acest moment o evaluare a impactului 
reglementărilor asupra pieţei, dar intenţionează să facă o astfel de evaluare. Situaţiile financiare 
separate sunt un instrument suport pentru monitorizarea respectării celorlalte obligaţii impuse şi 
nu un beneficiu direct asupra utilizatorului final. 
 
Preşedintele ANCOM solicită alte observaţii cu privire la acest subiect. În lipsa oricăror 
remarci, preşedintele consideră proiectul de decizie adoptat cu menţiunea că se va analiza 
propunerea făcută de Romtelecom. Acesta adaugă că decizia va fi trimisă spre consultare 
europeană. 
 
4. Prezentarea proiectului de ghid privind desfăşurarea activităţii operatorilor mobili 
virtuali pe piaţa comunicaţiilor electronice din România 
 
Preşedintele ANCOM dă cuvântul domnului Eduard LOVIN, Director executiv, Direcţia 
Executivă Reglementare, pentru a face această prezentare. Preşedintele adaugă că este vorba 
doar de o prezentare a ghidului, acesta urmând a fi consultat public şi ulterior discutat într-o 
şedinţă viitoare pe baza observaţiilor primite.  
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Reprezentantul ANCOM subliniază că proiectul de ghid va fi disponibil spre consultare 
imediat după încheierea şedinţei Consiliului Consultativ. Documentul a fost elaborat pentru a 
detalia cerinţele ce trebuie respectate atât la intrarea pe piaţă, cât şi pe parcursul desfăşurării 
activităţii operatorilor mobili virtuali. Acesta adaugă că documentul nu modifică cadrul de 
reglementare actual, scopul său principal fiind asigurarea transparenţei şi a informării 
corespunzătoare a participanţilor pe piaţa de comunicaţii mobile. 
 
Piaţa de comunicaţii mobile este caracterizată de prezenţa a 6 operatori de reţele mobile, 
operatori ce utilizează diverse tehnologii (Orange Romania, Vodafone Romania, Cosmote  RMT, 
RCS&RDS, Telemobil, Romtelecom). În acest moment, nu există servicii de tip MVNO pe piaţa 
din România.  
 
Reprezentantul ANCOM adaugă că Autoritatea a realizat o Consultare privind furnizarea de 
reţele mobile virtuale pe piaţa naţională de comunicaţii electronice în perioada 7 Iunie-08 
August 2011. Sinteza răspunsurilor primite de ANCOM a reliefat 2 poziţii divergente: 

 potenţialii operatori virtuali sunt de părere că Autoritatea ar trebui să reglementeze în 
detaliu accesul la reţelele MNO; 

 MNO sunt de părere că nu este necesară intervenţia Autorităţii, având în vedere gradul 
crescut de concurenţă prin infrastructură. 

 
În urma analizării răspunsurilor primite, ANCOM a decis, ca prim pas, să elaboreze un Ghid de 
reglementări privind desfăşurarea activităţii operatorilor mobili virtuali. Obiectivul acestui ghid 
este de a clarifica cadrului de reglementare aplicabil operatorilor mobili virtuali, în acord cu 
prevederile legislaţiei naţionale din domeniul comunicaţiilor electronice.  
 
Astfel, ghidul prezintă conceptul de operator mobil virtual, sunt precizate prevederile din 
actualul regim de autorizare generală pentru furnizarea reţelelor şi serviciilor de comunicaţii 
electronice aplicabile tipurilor de operator mobil virtual; sunt precizate cerinţele reglementărilor 
actuale pentru acordarea de drepturi de utilizare a numerotaţiei, în cazul în care această 
numerotaţie este solicitată de operatorul mobil virtual şi sunt prezentate modalităţile de 
acordare a accesului la reţelele MNO unor operatori mobili virtuali. Acordul de acces trebuie 
negociat cu bună credinţă şi va acoperi condiţiile tehnice şi comerciale. De asemenea, ghidul 
propune respectarea unor termene de încheiere şi de implementare tehnică a acordului de 
acces şi defineşte caracterul rezonabil al unor prestaţii între operatorii care îl semnează. 
Totodată, sunt precizate reglementările actuale privind interconectarea operatorilor mobili 
virtuali cu alţi furnizori de servicii şi reţele publice de comunicaţii electronice. 
 
După finalizarea prezentării proiectului de ghid privind desfăşurarea activităţii operatorilor mobili 
virtuali pe piaţa comunicaţiilor electronice din România,  reprezentantul ANCOM adaugă că 
observaţiile operatorilor sunt aşteptate pe tot parcursul perioadei de consultare.  
 
 
 
 
 
6. Diverse 
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Preşedintele ANCOM mulţumeşte participanţilor şi înainte de a declara şedinţa închisă dă 
cuvântul doamnei Roxana Cîrjan pentru a prezenta stadiul în care se află Autoritatea cu privire 
la stabilirea ratelor de terminare la puncte fixe şi mobile a apelurilor pe baza unui model LRIC.  
 
Reprezentantul ANCOM arată că ANCOM a încheiat contractul de consultanţă cu compania 
franceză Tera Consultants şi că au fost demarate discuţiile preliminare cu consultantul. 
Contractul se va derula pe parcursul întregului an, astfel încât la sfârşitul anului să fie finalizate 
modelele LRIC pur pentru fix şi pentru mobil. Un prim pas în cadrul acestui proiect va fi 
reprezentat de un model conceptual propus de către consultant. Ulterior, se va face un grup de 
lucru cu industria pentru prezentarea modelului conceptual. În prima săptămână din martie 
când se va organiza prima întâlnire, se va schiţa şi un calendar cu privire la următoarele etape 
ale procesului. 
  
Preşedintele ANCOM precizează importanţa unei bune colaborări cu operatorii pentru 
furnizarea de date de intrare pentru aceste modele, însă precizează că termenul de realizare al 
modelelor este foarte bine asumat şi va fi respectat, chiar în absenţa unor informaţii complete 
transmise de operatori. 
 
De asemenea, Preşedintele ANCOM îi mai informează pe cei prezenţi că la începutul lunii 
martie se va scoate în consultare publică toată documentaţia aferentă licitaţiei de spectru. 
Referitor la legea infrastructurii, preşedintele ANCOM menţionează că se doreşte aprobarea 
acesteia cât mai curând şi că procesul de adoptare se află într-un stadiu foarte avansat.  
 
 
 
 
 


